

4 Лекция. Гражданские (личные) и политические, социально-экономические права и свободы человека и гражданина, их виды и содержание

- 1. Личные права и свободы человека и гражданина.**
- 2. Социальные, экономические и культурные права и свободы**

1. Права и свободы первого поколения насчитывают более чем 200-летнюю историю существования и развития. К ним относятся гражданские (личные) и политические права и свободы. Среди ученых отмечается, что впервые наиболее полно и четко они были сформулированы и зафиксированы в американском Билле о правах и французской Декларации прав человека и гражданина, поскольку эти документы объединили, обобщили личные и политические права в самостоятельную группу. Определяющим фактором в процессе их становления стали буржуазные революции, проходившие под лозунгом завоевания традиционных либеральных ценностей. Данное поколение прав четко закреплено и детально описано во всех современных конституциях развитых демократических государств. В науке распространена точка зрения, что из прав первого поколения приоритетны политические, так как именно политико-правовая связь лица и государства положена в основу института гражданства, что в свою очередь определяет характер и объем прав и свобод. Будучи гражданином какого-либо государства, человек имеет реальную возможность использовать предоставляемые законом средства, методы, механизмы осуществления своих прав и свобод, ему предоставляется весь комплекс гарантий по обеспечению, защите и восстановлению нарушенных прав и свобод. К политическим правам относят: право избирать и право выдвигать своего кандидата во время избирательной кампании, право быть избранным, право принимать участие в управлении своей страной непосредственно либо через свободно избранных представителей, право на создание органов территориального общественного самоуправления и участие в самоуправлении, право обращаться с запросом к депутату по какому-либо вопросу, связанному с деятельностью последнего, право на обращение в государственные органы, право на равный доступ к любым должностям в государственных органах, право создавать и принимать участие в политических партиях, свободу объединений, свободу собраний, митингов, уличных шествий, демонстраций и пикетирования, свободу печати и информации, право инициировать проведение и участвовать в референдуме (местный или республиканский), принимать участие в голосовании по наиболее важным вопросам общегосударственного или местного значения. Личные права и свободы человека – понятие, широко используемое в конституционно правовой лексике и означающее, прежде всего, права и свободы, которые закреплены в конституции и реализуются в области личной жизни и индивидуальной свободы. Данную группу прав и свобод не следует рассматривать изолированно от иных прав и свобод, составляющих в совокупности правовой статус человека, гражданина; они неделимы, равноценны, взаимосвязаны и взаимообусловлены. Личные права в сочетании с политическими в международном и конституционном праве, праве прав человека условно относят к первому поколению в общей системе прав и свобод. В науке конституционного права личные права и свободы часто называют также гражданскими. Международное признание данной группы прав, в отличие от социально-экономических, безусловно. Важнейшие из них впервые были зафиксированы во Всеобщей декларации прав человека (1948 г.), позже нашли свое подтверждение и развитие в Международном пакте о политических и гражданских правах (1966 г.), Втором факультативном протоколе к Международному пакту о гражданских и политических правах, направленному на отмену смертной казни (1989 г.), а также европейских документах, таких как в Конвенции о защите прав человека и основных свобод (1950 г.), др. документах. К личным (гражданским) правам и свободам относятся: право на жизнь (стремлением подчеркнуть важнейшее социальное, идеологическое, политическое,

правовое, культурологическое, религиозное значение данного права было обусловлено принятием отдельного документа, направленного на обеспечение данного права, то есть на отмену смертной казни – Второго Факультативного протокола к Международному пакту о гражданских и политических правах); право на уважение человеческого достоинства; право на свободу и равенство; право на защиту чести, достоинства и репутации; право на свободу передвижения и выбор места жительства; право на гражданство (среди ученых нет единства мнений о природе данного права: с одной стороны, оно обуславливает политико-правовую связь лица и государства, т.е. политическое право, с другой стороны, это личное убеждение, воля, право человека решать, быть ли ему гражданином и какого именно государства); право покидать любую страну, включая собственную, и возвращаться в нее; право на личную неприкосновенность, включая свободу от произвольного ареста или содержания под стражей; право искать убежище от преследования в других странах и пользоваться убежищем; право на неприкосновенность жилища; право на тайну корреспонденции; право на свободу мысли, совести, религии; право на свободу от рабства и содержания в подневольном состоянии; право на свободу от понуждения к обязательному или принудительному труду; право вступать в брак, образовывать семью, воспитывать детей (в советское время данное право принято было относить к группе социальных прав и свобод, так как семья признавалась «ячейкой общества», ее значение и роль в построении социалистического, а позже – и коммунистического общества и государства возводилась на уровень государственной политики, вследствие чего отношения внутри семьи не могли носить интимный, личный характер, а могли быть предметом партийного или общественного внимания); право не подвергаться произвольному или незаконному вмешательству в личную или семейную жизнь; право на признание правосубъектности, где бы человек ни находился

2. Социальные, экономические и культурные права и свободы: общая характеристика После Второй мировой войны в условиях общего экономического кризиса, резкого снижения темпов развития индустриальной, промышленной сферы, в первую очередь станкостроения, и перехода на мирные виды машиностроения, пищевой, легкой промышленности, иных видов производства, упадка сельского хозяйства, девальвации национальных валют, а накануне и преодоления последствий общеизвестной Великой американской депрессии, нестабильности социальных сфер общественных отношений, в том числе неспособности каждого из пострадавших и участвующих в войне государств обеспечить развитие и нормальное функционирование систем здравоохранения, образования, страхования, жилищного, коммунального хозяйств и т.д. происходит осознание необходимости правовой регламентации основных социальных и экономических прав и свобод на уровне Организации Объединенных Наций с целью дальнейшего их развития как стандартов в национальных правовых системах. Экономико-политическое распределение основных направлений сотрудничества до войны требовало серьезного пересмотра государствами собственных позиций, перераспределения и переоценки собственных ресурсов и возможных предложений стран – участниц политических переговоров. Наиболее весомую роль в большой политике играли страны так называемой политической оси – США, Великобритания, Франция, Китай, СССР, а также ряд иных. Руководители Великих держав, их сторонники и единомышленники осознавали, что без создания социально значимых условий для восстановления и дальнейшего развития народов укрепление на политической арене невозможно, как, впрочем, и развитие иных существенных для государственного механизма сфер. В лучшем случае игнорирование социальной сферы развития, нестабильность или даже отсутствие социальной системы защиты повлечет скромные, малоэффективные, медленные сдвиги в развитии основных

государственных элементов, институтов и систем, в том числе аппаратной, политической, экономической. В случае же роста недовольства в массах выбранным государственным руководством различных стран политическим курсом, это может повлечь поистине международный, охватывающий широкие массы различных стран не только рост безработицы, преступности, беспризорников, низкого уровня грамотности и правосознания, саботажей, но и, наконец, волнений, последствия которых трудно предсказуемы. Такой сценарий развития на политической карте мира нельзя было допустить, следовало признать политически грамотным, дальновидным стремление государств при создании ООН разработать и принять в первую очередь документ (группу документов в дальнейшем), направленный на провозглашение на самом высоком международном уровне основных прав, свобод, обязанностей человека и гражданина. Таким образом, экономические права и свободы человека, имевшие глубоко исторические корни, появляющиеся на разных исторических этапах развития человеческой цивилизации, сменяющие друг друга в зависимости от политического режима и общественно экономического уклада, оформились в более или менее стройную систему только после Второй мировой войны. Экономические права и свободы человека – понятие, широко используемое в конституционно-правовой лексике и означающее, прежде всего, права и свободы, которые закреплены в конституции и реализуются в экономической или смежной областях. Экономические права и свободы человека представляют собой совокупность конституционных и производных от них прав и свобод, определяющих юридические возможности человека в экономической сфере, в том числе по достижению определенных материальных благ. Их система, объем, содержание и характер предопределяются политическим режимом, уровнем развития социальной, экономической и правовой систем. Данную группу прав и свобод не следует рассматривать изолированно от иных прав и свобод, составляющих в совокупности правовой статус человека, гражданина; они неделимы, равно- ценны, взаимосвязаны и взаимообусловлены.

4 Lecture. Civil (personal) and political, socio-economic rights and freedoms of man and citizen, their types and content

1. Personal rights and freedoms of a person and a citizen.

2. Social, economic and cultural rights and freedoms

1. The rights and freedoms of the first generation have more than 200 years of existence and development. These include civil (personal) and political rights and freedoms. Among scientists, it is noted that for the first time they were most fully and clearly formulated and recorded in the American bill of rights and the French Declaration of human and civil rights, since these documents combined and generalized personal and political rights into an independent group. The defining factor in the process of their formation was the bourgeois revolutions, which took place under the slogan of conquering traditional liberal values. This generation of rights is clearly enshrined and described in detail in all modern constitutions of developed democratic States. There is a common view in science that political rights are the priority of the first generation, since it is the political and legal relationship between a person and the state that forms the basis of the institution of citizenship, which in turn determines the nature and scope of rights and freedoms. As a citizen of a state, a person has a real opportunity to use the means, methods, and mechanisms provided by the law to exercise their rights and freedoms, and is provided with the full range of guarantees to ensure, protect, and restore violated rights and freedoms. Political rights include: the right to vote and the right to vote- to move their candidate during the election campaign, the right

to be elected, the right to take part in the management of their country directly or through freely elected representatives, the right to create territorial public self-government bodies and participate in self-government, the right to make a request to a Deputy on any issue related to the activities of the latter, the right to appeal to state bodies, the right to equal access to any positions in state bodies, the right to create and participate in political parties, freedom of Association, freedom of Assembly, rallies, street marches, demonstrations and picketing, freedom of the press and information, the right to initiate and participate in a referendum (local or Republican), to take part in voting on the most important issues of national or local significance. Personal rights combined with political rights in international and constitutional law and human rights law are considered to be the first generation in the General system of rights and freedoms. In the science of constitutional law, personal rights and freedoms are often also called civil rights. International recognition of this group of rights, as opposed to socio-economic, is unquestionable. The most important of them were first recorded in the universal Declaration of human rights (1948), later found their confirmation and development in the International Covenant on political and civil rights (1966), the Second optional Protocol to The international Covenant on civil and political rights, aimed at the abolition of the death penalty (1989), as well as European documents, such as the Convention for the protection of human rights and fundamental freedoms (1950), and other documents. Personal (civil) rights and freedoms include: the right to life (the desire to emphasize the most important social, ideological, political, legal, cultural, religious significance of this right was conditioned by the adoption of a separate document aimed at ensuring this right, that is, the abolition of the death penalty – the Second optional Protocol to the International Covenant on civil and political rights); the right to respect for human dignity; the right to freedom and equality; the right to protect honor, dignity and reputation; the right to freedom of movement and choice of residence; right to nationality (among scientists there is no consensus about the nature of this right: on the one hand, it underlies the political and legal bond between a person and the state, i.e. political rights, on the other hand, this is a personal conviction, the will, the human right to decide to be a citizen and what is the state); the right to leave any country including own and to return; right to security of person, including freedom from arbitrary arrest or detention; the right to seek refuge from persecution in other countries and to enjoy asylum; the right to inviolability of the home; the right to secrecy of correspondence; the right to freedom of thought, conscience, and religion; the right to freedom from slavery and servitude; and the right to freedom from compulsory or forced labour; the right to marry, form a family, and raise children (in Soviet times, this right was usually classified as a group of social rights and freedoms, since the family was recognized as a "cell of society", its significance and role in building a socialist and later Communist society and state was elevated to the level of state policy, so that relations within the family could not be intimate, personal, and could be the subject of party or public attention); the right not to be subjected to arbitrary or illegal interference in personal or family life; the right to be recognized as a legal entity, wherever the person is located Personal rights combined with political rights in international and constitutional law and human rights law are considered to be the first generation in the General system of rights and freedoms. In the science of constitutional law, personal rights and freedoms are often also called civil rights. International recognition of this group of rights, as opposed to socio-economic, is unquestionable. The most important of them were first recorded in the universal Declaration of human rights (1948), later found their confirmation and development in the International Covenant on political and civil rights (1966), the Second optional Protocol to The international Covenant on civil and political rights, aimed at the abolition of the death penalty (1989), as well as European documents, such as the Convention for the protection of human rights and fundamental freedoms (1950), and other documents. Personal (civil) rights and freedoms include: the right to life (the desire to emphasize the most important social, ideological, political,

legal, cultural, religious significance of this right was conditioned by the adoption of a separate document aimed at ensuring this right, that is, the abolition of the death penalty – the Second optional Protocol to the International Covenant on civil and political rights); the right to respect for human dignity; the right to freedom and equality; the right to protect honor, dignity and reputation; the right to freedom of movement and choice of residence; right to nationality (among scientists there is no consensus about the nature of this right: on the one hand, it underlies the political and legal bond between a person and the state, i.e. political rights, on the other hand, this is a personal conviction, the will, the human right to decide to be a citizen and what is the state); the right to leave any country including own and to return; right to security of person, including freedom from arbitrary arrest or detention; the right to seek refuge from persecution in other countries and to enjoy asylum; the right to inviolability of the home; the right to secrecy of correspondence; the right to freedom of thought, conscience, and religion; the right to freedom from slavery and servitude; and the right to freedom from compulsory or forced labour; the right to marry, form a family, and raise children (in Soviet times, this right was usually classified as a group of social rights and freedoms, since the family was recognized as a "cell of society", its significance and role in building a socialist and later Communist society and state was elevated to the level of state policy, so that relations within the family could not be intimate, personal, and could be the subject of party or public attention); the right not to be subjected to arbitrary or illegal interference in personal or family life; the right to be recognized as a legal entity, wherever the person is located.

2.Social, economic and cultural rights and freedoms: a General overview After the Second world war in the context of a General economic crisis, a sharp slowdown in industrial sector, primarily machine tools, and the transition to peaceful types of machinery, food, light industry and other industries, and the decline of agriculture, the devaluation of the national currency and the day before and coping with the well-known great American depression, instability of social spheres of public relations, this includes the inability of each of the States affected and participating in the war to ensure the development and normal functioning of health, education, insurance, housing, utilities, etc.there is an awareness of the need for legal regulation of basic social and economic rights and freedoms at The level of the United Nations in order to further develop them as standards in national legal systems. The economic and political distribution of the main areas of cooperation before the war required a serious revision of the States ' own positions, redistribution and re-evaluation of their own resources and possible proposals of the countries participating in political negotiations. The most significant role in big politics was played by the countries of the so – called political axis-the United States, great Britain, France, China, the USSR, and a number of others. The leaders of the Great powers, their supporters and associates realized that without creating socially significant conditions for the restoration and further development of peoples, strengthening in the political arena is impossible, as, indeed, the development of other areas essential to the state mechanism. At best, ignoring the social sphere of development, instability or even the absence of a social protection system will lead to modest, ineffective, slow changes in the development of the main state elements, institutions and systems, including the hardware, political, and economic ones. In the case of growing discontent among the masses selected by the government of various countries policies, it may lead to a truly international, covering the broad masses in various countries not only rising unemployment, crime, homeless, low literacy and awareness, sabotage, and, finally, riots, the consequences of which are difficult to predict. Such a scenario of development on the political map of the world could not be allowed, it was necessary to recognize the politically competent, far-sighted desire of States when creating the UN to develop and adopt first of all a document (a group of documents in the future) aimed at proclaiming at the highest international level the basic rights, freedoms, and duties of a person and citizen. Thus, the

economic rights and freedoms of a person, which had deep historical roots, appeared at different historical stages of the development of human civilization, changing each other depending on the political regime and socio-economic structure, were formed into a more or less coherent system only after the Second world war. Economic rights and freedoms of a person is a concept widely used in the constitutional and legal lexicon and means, first of all, rights and freedoms that are enshrined in the Constitution and are implemented in economic or related fields. Economic rights and freedoms of a person are a set of constitutional and derived rights and freedoms that determine the legal capabilities of a person in the economic sphere, including the achievement of certain material benefits. Their system, scope, content, and character are determined by the political regime and the level of development of social, economic, and legal systems. This group of rights and freedoms should not be considered in isolation from other rights and freedoms that together constitute the legal status of a person or citizen; they are indivisible, equally valuable, interrelated and mutually dependent.